
XXIV. ROČNÍK PERIODICKÝ TISK ÚZEMNÍHO SAMOSPRÁVNÉHO CELKU 6/ 2023



OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

1 2

Dne 4. 10. 2023 se konalo  
6. veřejné zasedání Zastupitelstva obce 
Helvíkovice. Zastupitelstvo mimo jiné 
projednalo a schválilo tato usnesení:

•	 Obecně závaznou vyhlášku obce 
Helvíkovice o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství,	účinnou	
od	 1.	1.	2024.	 Touto	 vyhláškou	 se	 navyšuje	
poplatek	 za	 odpady	 za	 každého	 poplatníka		
o	100	Kč.	

•	 Obecně závaznou vyhlášku obce 
Helvíkovice o místním poplatku ze psů,	
účinnou	 od	 1.	1.	2024.	 Splatnost	 poplatku	
se	sjednocuje	s	poplatkem	za	odpady	a	to	do	
31.	3.	běžného	roku.

•	 Obecně závaznou vyhlášku 
obce Helvíkovice o místním poplatku  

za užívání veřejného prostranství,	účinnou	
od	1.	1.	2024.	Sazby	zůstávají	zachovány	jako	
ve	stávající	vyhlášce.

•	 Zprávu o uplatňování územního plánu 
Helvíkovice	 za	 období	 10/2018	 až	 8/2023.	
Zpráva	 hodnotí	 stávající	 územní	 plán	 a	 jeho	
změny,	vše	odpovídá	potřebám	obce	a	majitelů	
pozemků.

•	 Pořízení změny č. 3 Územního 
plánu Helvíkovice	 ve	 zkráceném	 postupu	
pořízení	 dle	 stavebního	 zákona	 a	 konverzi	 do	
jednotného	standardu.	Dále	byl	schválen	obsah	
návrhu	na	pořízení	změny	č.	3	Územního	plánu	
Helvíkovice,	pořizovatel	změny	-	Městský	úřad	
Žamberk,	 spolupracující	 zastupitel	 -	 starosta	
obce	Jiří	Žabka	a	schválena	je	i	úhradu	nákladů	
na	 změnu	 č.	3	 Územního	 plánu	 Helvíkovice		

z	vlastních	prostředků.	Smlouva	o	dílo	na	pořízení	
změny	 č.	3	 ÚP	 Helvíkovice	 bude	 sjednána		
s	 projektantem	 Ing.	 Eduardem	 Žaludou,	
Praha	1.	 Návrh	 na	 pořízení	 změny	 č.	3	
ÚPO	 vzešel	 z	 povinnosti	 transformace	 ÚP		
do	 jednotného	 standardu	 dle	 platného	
stavebního	 zákona	 a	 prováděcích	 vyhlášek.	
Jednotný	 standard	 ÚP	 stanoví	 požadavky	
na	 jednotnou	 datovou	 strukturu	 a	 grafické	
vyjádření.	 Součástí	 změny	 ÚP	 nejsou	 žádné	
věcné	 změny.	 Obec	 využila	 dotační	 možnosti	
MMR	a	požádala	o	dotaci	na	tuto	změnu	ÚP.	

•	 Pořízení hlavního kanalizačního řádu  
v lokalitě Skála	 na	pozemku	par.	č.	 4185/1		
v	 k.	ú.	 Helvíkovice	 a	 zahájení	 poptávkového	
řízení	 na	 dodavatele	 stavby.	 Na	 novou	
trasu	 gravitační	 kanalizace	 bude	 připojeno		
5	rodinných	domů.			

•	 Zveřejnění záměru směny	 částí	
obecních	 pozemků	 par.	č.	 1202/8	 a	 1433/2		
o	celkové	výměře	45	m2	a	pozemků	vedených	
na	LV	189,	vše	v	k.	ú.	Helvíkovice.	Směna	bude	
podložena	 geometrickými	 plány	 pro	 rozdělení	
pozemků.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
1.	 Informace	o	práci	OÚ	a	výborů
2.	 Smlouvu	 o	 nájmu	 pozemku	 na	 stavbu		
ve	veřejném	zájmu	se	Správou	železnic,	st.	org.	
3.	 Smlouvu	o	poskytnutí	nadačního	příspěvku	
s	Nadací	ČEZ	v	 rámci	projektu	Stromy	2023		
na	keře	podél	stezky	u	I/11.
4.	 Smlouvu	 o	 dílo	 s	 Liborem	Zámečníkem,	
Písečná	 na	 výkon	 technického	 dozoru	
investora	 na	 stavbě	 „Rozšíření	 komunikace		
na	p.	p.	č.	5065	Helvíkovice“.
5. Kontrolní	zprávu	SIBP	nad	stavem	BOZP	
v	Mateřské	škole	Helvíkovice	od	ČMOSPŠ.
6. Podání	žádosti	o	zapojení	se	do	projektu	
Rozvoj	 Digitální	 technické	 mapy	 podpořené	
Pardubickým	krajem.
7. Zařazení	 projektu	 Hasičská	 zbrojnice	
Helvíkovice	do	projektových	záměrů	v	územní	
působnosti	MAS	ORLICKO,	z.	s.	

Hodně štěstí, zdraví, spokojenosti, 
ale hlavně rodinné pohody  

o vánočních svátcích i v celém novém roce 2024  
vám všem přejí 

zastupitelé a zaměstnanci  
obce Helvíkovice



3 4

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

Stavba cyklostezky	 v	 úseku	 od	 č.	p.	40		
po	 č.	p.	22	 byla	 přerušena	 rychlým	nástupem	
zimního	 počasí.	 Stačilo	 jen	 pár	 dní	 a	 mohlo	
být	 vše	 dokončeno	 dle	 plánu.	 Stavební	 firma	
Balcar	s.r.o.	řešila	v	průběhu	realizace	několik	
technických	 změn.	 Pokud	 to	 počasí	 dovolí,	
bude	stavba	pokračovat	 i	v	průběhu	prosince.	
Zde	 nás	 potěšilo	 přidělení	 dotace	 od	 SFDI,	
které	 zajistí	 jednodušší	 financování	 poslední	
etapy	stezky.	

Na	 základě	 opakovaných	 požadavků	 občanů	
byla	k	parkovišti	u	místního	hřbitova	instalována	
mobilní toaleta.	 Firma	 TOI	-TOI	 bude	
pravidelně	zajišťovat	údržbu	a	čištění.	Umístění	
bylo	 zvoleno	 právě	 pro	 lepší	 dostupnost	
čistícího	vozidla.	Služba	bude	financována	obcí,	
uživatelé	mají	WC	k	dispozici	zdarma.	Prosíme	
o	dodržování	pořádku.

V	srpnu	byla	zahájena	realizace polních cest 
financovaná	Státním	pozemkovým	úřadem	ČR.	
První	úsek	od	č.p.	130	po	Svobodův	borek	je	
již	dokončen.	Zároveň	je	dokončena	výsadba 
zeleně	ve	4	úsecích	polních	cest.	Podél	polních	
cest	 od	 Doleček	 k	 Příčnici,	 podél	 Příčnice,		
od	Svobodova	borku	po	č.	p.	130	a	od	silážní	
jámy	 na	 Popluží	 na	 konec	 našeho	 katastru		
U	pěti	ran	bylo	vysazeno	celkem	270	ovocných	
stromů.	 Aleje	 hrušní,	 jabloní,	 švestek	 budou	
nejen	hezké,	 ale	 i	 užitečné	pro	 lidi	 i	 zvířátka.	
Stromy	 dostaly	 opěrné	 kůly	 a	 oplocenku	
proti	okusu	zvěří.	Péči	o	nově	sazené	dřeviny	
převezme	obec	a	bude	také	zajišťovat	údržbu	
přilehlých	pozemků.	
V	minulosti	již	obec	od	Státního	pozemkového	
úřadu	přijala	v	rámci	plánu	společných	opatření	
vysázený	 protierozní	 pás	 keřů	 a	 stromů	
podél	 zemědělsky	 obdělávaných	 pozemků	
v	 lokalitě	 „Helkovské	 vrše“	 za	 Plundrovými.	
Některé	 stromy	 a	 keře	 zaschly,	 proto	 všichni		
zaměstnanci	 obce	 včetně	 starosty	 koncem	
října	provedli	náhradní	výsadbu	nových	stromů	
a	 keřů.	 Bylo	 sazeno	 15	 ks	 stromů	 (lípa,	
dub,	 javor,	 jeřáb)	 a	 190	 ks	 keřů	 (ptačí	 zob,	
pámelník,	rakytník).	I	zde	bude	nadále	probíhat	
následná	péče	o	dřeviny.	S	instalací	oplocenky	
nových	stromů	v	tomto	úseku	pomohli	členové	
Mysliveckého	sdružení	Dubina.	

Různé novinky v obci: Velkým	 zklamáním	 pro	 nás	 je	 poškození 
nových čekáren	 u	 autobusových	 zastávek		
Na	Skále	a	U	mostu	v	katastru	Žamberka.	Obě	
skleněné	čekárny	byly	pravděpodobně	 stejným	
pachatelem	ve	 shodnou	dobu	poškozeny	a	 to	
rozbitím	bočního	 skla.	Vandal	nebyl	dopaden.	
Pokud	 někdo	 máte	 nějaké	 indicie	 k	 jeho	
ztotožnění,	 můžete	 je	 sdělit	 na	 OÚ.	 Slušný	
člověk	si	těžko	dovede	vysvětlit	pohnutky,	které	
vandala	vedou	k	takovému	činu.	

Zimní údržbu	 veřejných	 komunikací	 bude		
v	nadcházející	zimě	provádět	pan	Jiří	Matyáš.	
Zaměstnanci	 obce	 budou	 udržovat	 úseky	
chodníků	a	cyklostezku.	
Žádáme	 vás	o	důsledné	dodržování	 parkování	
vozidel	 na	 soukromých	 pozemcích	 mimo	
komunikaci.	 V	 případě,	 že	 bude	 u	 cesty	 stát	
auto	 je	 možné,	 že	 cesta	 nebude	 prohrnuta.	
Důsledky	 si	 pak	 každý	 majitel	 vozidla	 musí	
uvědomit	sám.

Věra Dittertová a Jiří Žabka

Dalším	 úsekem,	 který	 je	 zkrášlen	 novými	
stromy,	 je	 cyklostezka	 podél	 silnice	 I/11.		
V	 rámci	 nařízené	 náhradní	 výsadby	 umístilo	
Ředitelství	silnic	a	dálnic	ČR	41	ks	stromů	lípy	
Tilia	cordata	 rancho	podél	hlavní	 silnice	mezi	
novou	 autobusovou	 zastávkou	 a	 kostelem.	
Pro	 dokončení	 nového	 lipového	 stromořadí	
zakoupila	 ještě	 obec	 6	ks	 stejných	 lip	 a	 tím	
je	 výsadba	 dokončena.	 Stromy	 byly	 sazeny	
do	 obecních	 pozemků	 a	 ve	 třech	 místech		
na	soukromé	pozemky	s	písemným	souhlasem	
vlastníků,	 vždy	 z	 důvodu	 bezpečnosti	 vozidel	
na	 hlavní	 silnici	 až	 za	 cyklostezku.	 Dalších		
10	stromů	druhu	javor	mleč	poskytlo	ŘSD	ČR	
na	pozemek	obce	podél	cesty	ke	statku	č.	p.	49.	
Stromy	 byly	 sazeny	 vedle	 stávajících	 smrků,	
které	 budou	 v	 příštích	 letech	muset	 ustoupit	
rozšíření	 a	 zpevnění	 přilehlé	 komunikace.		
I	 v	 těchto	 místech	 přebírá	 obec	 stromy		
do	 trvalé	 péče.	 Věříme,	 že	 stromy	 budou	
okrasou	naší	obce.			

V	období	září	–	 listopad	probíhala	na	Popluží	
stavba zpevněné komunikace	 v	 místě	
bývalého	 drážního	 domku.	 Nyní	 je	 již	 akce	
dokončena,	 firma	MADOS	MT	 s.	r.	o.	 řádně	
dodržela	 smluvně	 sjednaný	 termín.	 Bohužel	
Ministerstvo	pro	místní	rozvoj	nepodpořila	tuto	
stavbu	námi	požadovanou	dotací	a	tak	byl	na	
úhradu	ceny	díla	čerpán	sjednaný	úvěr.	
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Z důvodu legislativních změny vydalo 
zastupitelstvo obce obecně závazné  
vyhlášky obce Helvíkovice platné  
od 1. 1. 2024. 
Tyto vyhlášky nahrazují stávající OZV bez 
velkých faktických změn. Přesné znění 
vyhlášek je zveřejněno na webových 
stránkách obce a na úřední desce obce. 

Pro bližší seznámení vám uvádíme 
nejdůležitější články vyhlášek:

OZV o místním poplatku ze psů
-	Poplatek	ze	psů	platí	držitel	psa.	Držitelem	
je	 pro	 účely	 tohoto	 poplatku	 osoba,	 která	 je	
přihlášená	 nebo	 má	 sídlo	 na	 území	 České	
republiky	 (dále	 jen	 „poplatník“);	 poplatek		
ze	psů	platí	poplatník	obci	příslušné	podle	svého	
místa	přihlášení	nebo	sídla.
-	 Poplatek	 ze	 psů	 se	 platí	 ze	 psů	 starších		
3	měsíců.
- Sazba poplatku za kalendářní rok činí:  
za jednoho psa 120 Kč,	za	druhého	a	každého	
dalšího	psa	téhož	držitele	240	Kč.
-	 V	 případě	 trvání	 poplatkové	 povinnosti		
po	dobu	kratší	než	jeden	rok	se	platí	poplatek	
v	 poměrné	 výši,	 která	 odpovídá	 počtu		
i	započatých	kalendářních	měsíců.
- Poplatek je splatný nejpozději do 31. března 
příslušného kalendářního roku.
-	Od	poplatku	ze	psů	je	osvobozen	držitel	psa,	
kterým	 je	 osoba	 nevidomá,	 osoba,	 která	 je	
považována	za	závislou	na	pomoci	jiné	fyzické	
osoby	podle	zákona	upravujícího	sociální	služby,	
osoba,	 která	 je	 držitelem	 průkazu	 ZTP	 nebo	
ZTP/P,	osoba	provádějící	výcvik	psů	určených	
k	 doprovodu	 těchto	 osob,	 osoba	 provozující	
útulek	 pro	 zvířata	 nebo	 osoba,	 které	 stanoví	
povinnost	držení	a	používání	psa	zvláštní	právní	
předpis.

OZV o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství
-	 Poplatníkem	 poplatku	 je	 fyzická	 osoba	
přihlášená	 v	obci	 nebo	vlastník	nemovité	 věci	
zahrnující	 byt,	 rodinný	 dům	 nebo	 stavbu	 pro	
rodinnou	 rekreaci,	 ve	 které	 není	 přihlášená	
žádná	 fyzická	 osoba	 a	 která	 je	 umístěna		
na	území	obce.
-	 Spoluvlastníci	 nemovité	 věci	 zahrnující	 byt,	
rodinný	dům	nebo	stavbu	pro	rodinnou	rekreaci	
jsou	 povinni	 plnit	 poplatkovou	 povinnost	
společně	a	nerozdílně.
- Sazba poplatku za kalendářní rok činí 
650 Kč.
-	Poplatek	se	v	případě,	že	poplatková	povinnost	
vznikla	z	důvodu	přihlášení	fyzické	osoby	v	obci,	
snižuje	o	jednu	dvanáctinu	za	každý	kalendářní	
měsíc,	na	jehož	konci	není	tato	fyzická	osoba	
přihlášena	 v	 obci,	 nebo	 je	 tato	 fyzická	 osoba		
od	poplatku	osvobozena.
- Poplatek je splatný nejpozději do 31. března 
příslušného kalendářního roku.
-	 Vznikne-li	 poplatková	 povinnost	 po	 datu	
splatnosti,	 je	 poplatek	 splatný	 nejpozději		
do	patnáctého	dne	měsíce,	který	následuje	po	
měsíci,	ve	kterém	poplatková	povinnost	vznikla.
-	 Od	 poplatku	 je	 osvobozena	 osoba,	 které	
poplatková	 povinnost	 vznikla	 z	 důvodu	
přihlášení	v	obci	a	která	je:
-	 poplatníkem	 poplatku	 za	 odkládání	
komunálního	 odpadu	 z	 nemovité	 věci	 v	 jiné	
obci	a	má	v	této	jiné	obci	bydliště,
-	 umístěna	 do	 dětského	 domova	 pro	 děti		

do	 3	 let	 věku,	 školského	 zařízení	 pro	 výkon	
ústavní	nebo	ochranné	výchovy	nebo	školského	
zařízení	 pro	 preventivně	 výchovnou	 péči		
na	základě	rozhodnutí	soudu	nebo	smlouvy,
-	 umístěna	 do	 zařízení	 pro	 děti	 vyžadující	
okamžitou	pomoc	na	základě	rozhodnutí	soudu,	
na	 žádost	 obecního	 úřadu	 obce	 s	 rozšířenou	
působností,	 zákonného	 zástupce	 dítěte	 nebo	
nezletilého,
-	umístěna	v	domově	pro	osoby	se	zdravotním	
postižením,	 domově	 pro	 seniory,	 domově	 se	
zvláštním	režimem	nebo	v	chráněném	bydlení,
-	nebo	na	základě	zákona	omezena	na	osobní	
svobodě	 s	 výjimkou	 osoby	 vykonávající	 trest	
domácího	vězení.	

OZV o místním poplatku za užívání 
veřejného prostranství
(1)	 Poplatek	za	užívání	veřejného	prostranství	
se	 vybírá	 za	 zvláštní	 užívání	 veřejného	
prostranství,	kterým	se	rozumí:
a)	 umístění	 dočasných	 staveb	 sloužících		
pro	poskytování	služeb,
b)	 umístění	zařízení	sloužících	pro	poskytování	
služeb,
c)	 umístění	 dočasných	 staveb	 sloužících		
pro	poskytování	prodeje,
d)	 umístění	zařízení	sloužících	pro	poskytování	
prodeje,
e)	 umístění	reklamních	zařízení,
f)	 provádění	výkopových	prací,
g)	 umístění	stavebních	zařízení,
h)	 umístění	skládek,
i)	 umístění	zařízení	cirkusů,
j)	 umístění	 zařízení	 lunaparků	 a	 jiných	
obdobných	atrakcí,
k)	 vyhrazení	trvalého	parkovacího	místa,
l)	 užívání	veřejného	prostranství	pro	kulturní	
akce,
m)	 užívání	veřejného	prostranství	pro	sportovní	
akce,
n)	 užívání	veřejného	prostranství	pro	reklamní	
akce,

o)	 užívání	veřejného	prostranství	pro	potřeby	
tvorby	filmových	a	televizních	děl.
(2)	 Poplatek	za	užívání	veřejného	prostranství	
platí	 fyzické	 i	 právnické	 osoby,	 které	 užívají	
veřejné	 prostranství	 způsobem	 uvedeným		
v	odstavci	1	(dále	jen	„poplatník“).
(3)	 Poplatník	 je	 povinen	 podat	 správci	
poplatku	 ohlášení	 nejpozději	 2	 dny	 před	
zahájením	užívání	veřejného	prostranství;	není-
li	to	možné,	je	povinen	podat	nejpozději	v	den	
zahájení	užívání	veřejného	prostranství.	Pokud	
tento	 den	 připadne	 na	 sobotu,	 neděli	 nebo	
státem	 uznaný	 svátek,	 je	 poplatník	 povinen	
splnit	ohlašovací	povinnost	nejblíže	následující	
pracovní	den.	
(4)	 Sazba	poplatku	činí	za	každý	i	započatý		m²	
a	každý	i	započatý	den	10	–	20	Kč	dle	druhu	
užívání	prostranství.	Poplatek	je	splatný	v	den	
ukončení	užívání	veřejného	prostranství.
(5)	 Poplatek	se	neplatí:
a)	 za	 vyhrazení	 trvalého	 parkovacího	 místa	
pro	 osobu,	 která	 je	 držitelem	 průkazu	 ZTP	
nebo	ZTP/P,
b)	 z	akcí	pořádaných	na	veřejném	prostranství,	
jejichž	celý	výtěžek	je	odveden	na	charitativní		
a	veřejně	prospěšné	účely.

Výzva k ořezu vegetace
Obecní	 úřad	 Helvíkovice	 vykonává	 působnost	
silničního	 správního	 úřadu	 na	 místních	
komunikacích.	

Vyzýváme	 proto	 majitele	 stromů,	 keřů		
a	ostatní	vegetace,	které	sousedí	s	pozemními	
komunikacemi	 na	 území	 naší	 obce,	 aby	
si	 zkontrolovali	 neprodleně	 přesah	 větví		
do	ochranné	části	komunikací.	

Veškeré	 dřeviny	 musí	 být	 ořezány	 minimálně		
50	 cm	 od	 okraje	 cest	 a	 do	 výšky	 420	 cm		
z	 důvodu	 průjezdného	 profilu	 projíždějících	
vozidel.	

Opravy	a	rekonstrukce	komunikací	jsou	finančně	
náročné.	 Buďme	 ohleduplní	 a	 obezřetní		
k	obecnímu	majetku,	který	slouží	nám	všem.

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE
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Ve	středu	10. 1. 2024	provede	SDH	
Helvíkovice	po	obci	mobilní	sběr	železa		
a	vyřazených	elektrospotřebičů.	
Požadavek	odvozu	vždy	nahlaste	předem		
na	OÚ	nebo	na	tel.	777	577	221		
Miroslav	Felcman

Sběr železa a elektrospotřebičů Úřední doba OÚ Helvíkovice v období 
vánočních svátků

OBECNÍ ÚŘAD INFORMUJE

Přehled svozů odpadů počátkem 
roku 2024

Rozhodnutím	 svozové	 firmy	 Ekola	 České	
Libchavy	se	mění	den	svozu	popelnic	s	papírem	
a	 plastem	 na	 pondělí	 v	 odlišných	 týdnech.	
Je	 zachován	 svoz	 komunálního	 odpadu		
1x	za	14	dnů	a	tříděného	odpadu	1x	za	měsíc.	
Přistavení	 popelnic	 ke	 svozovému	 místu	 je	
nutné	 již	 ve	 večerních	 hodinách	 předchozího	
dne	(u	komunálního	odpadu	ve	středu,	u	plastu	
a	papíru	v	neděli).	Ekola	může	provádět	svoz	
všech	 komodit	 ve	 stanovený	 den	 v	 období	
mezi	5.	hodinou	 ranní	 a	23.	hodinou	večerní,		
v	mimořádných	situacích	i	později.

Věra Dittertová

V lednu 2024 bude k dispozici nový 
kalendář s přehledem svozových dnů 
jednotlivých komodit. Kalendář si můžete 
zdarma vyzvednout na obecním úřadě.

Pondělí 18. 12. 2023	
8-12	h	a	13-17	h
Středa 20. 12. 2023	
ZAVŘENO	PRO	VEŘEJNOST		
Z	TECHNICKÝCH	DŮVODŮ
Středa 27. 12. 2023	
ZAVŘENO	PRO	VEŘEJNOST	
Z	TECHNICKÝCH	DŮVODŮ
Středa 3. 1. 2024
8-12	h	a	13-17	h

Komunální odpad – černé popelnice
čtvrtek 11. 1., 25. 1., 8. 2., 22. 2.

Plasty a nápojové kartony 
– žluté popelnice
pondělí 1. 1., 29. 1., 26. 2. /POZOR ZMĚNA!

Papír – modré popelnice
pondělí 15. 1., 12. 2. /POZOR ZMĚNA!

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Vzpomínáme na naše blízké...
Motto:
Klesla ruka, která tak ráda pracovala,
zmlkla ústa, která slovy hladívala a oči,
které se jasně dívaly, navždy se již zavřely.

Motto:
To, že se rána zahojí,
je jen zdání,
v srdci bolest zůstává
a vzpomínání.

Dne 19. října ve věku 78 let zemřel  
pan František Doleček z č. p. 29.

Pan František Doleček se narodil 28. 3. 1945 
a pocházel z blízkých Pastvin. Do Helvíkovic 
se přiženil před více jak 50 lety. Se svojí ženou 
Zdenkou si postavili hezký dům s udržovanou 
zahradou Na Skále, kde postupně vychovávali 
své tři děti – Moniku, Renatu a Františka.

Dne 26. října ve věku 83 let zemřel 
pan Jaroslav Koukol z č. p. 31. 

Pan Jaroslav Koukol se narodil 25. 10. 1940 
v Rychnově nad Kněžnou. Do svých pěti let 
bydlel v Dlouhoňovicích, další léta prožil  
v Betlémě.

Pan František byl dobrosrdečný člověk, 
kterého snad nikdo neviděl se mračit. Všechny 
životní situace řešil vždy klidně, s rozmyslem 
a laskavými slovy. Byl vždy ochotný přiložit 
pomocnou ruku tam, kde bylo třeba. 
Ať už v práci, doma, v obci nebo u sboru 
dobrovolných hasičů. Několik let působil 
v zastupitelstvu obce. Do posledních let 
pomáhal na mnoha stavbách v okolí  
s tesařinou, kterou mistrně ovládal.  
Rád si užíval společný čas s rodinou, se svými 
dětmi i vnoučaty. Našel si čas na posezení  
s rodinou i přáteli, rád sedával na lavičce  
u domu s popínavými růžemi. 

Čest jeho památce.

Věra Dittertová a Vojtěch Kroul

V Helvíkovicích chodil do základní školy, další 
vzdělání si doplnil na učilišti ve Valašském 
Meziříčí. Po ukončení základní vojenské služby 
se v roce 1964 oženil s Blankou Mannlovou. 
V této době začali společně s dalšími rodinami 
stavět čtyřbytovku v Helvíkovicích, kam se  
v roce 1966 nastěhovali a kde vyrůstaly i jejich 
dvě děti Blanka a Roman. Jaroslav Koukol zde 
bydlel až do konce svého života. 
Většinu svého života pracoval v textilním 
závodě Mosilana jako opravář a svářeč. 
Jeho radostí a zálibou byla hra na kytaru  
a saxofon, stará rádia, vysílačky, antény  
i opravy hodin nebo televizí. Jeho šikovnost  
a všestranná zručnost byla vyhlášená, byl 
velice pracovitý a každému rád pomáhal. 



109

Byl také dobrovolným dárcem krve, za jehož 
bezpříspěvkové odběry mu byla udělena 
stříbrná plaketa Jánského. 
Svůj volný čas rád trávil se svými čtyřmi 
vnoučaty – Honzíkem, Eliškou,  
Tomáškem a Michalkou.
Když onemocněl srdeční chorobou, rozhodl se 
jako poděkování lékařům za záchranu  
a prodloužení svého života, darovat po smrti 
tělo vědeckým účelům.

S pokorou, vděčností a láskou na něho 
vzpomíná jeho rodina.   

Manželka Blanka, děti Blanka a Roman

Srdečně blahopřejeme 
našim spoluobčanům, kteří oslaví 
významná životní jubilea: 

v prosinci 2023
Richtr Ladislav 92 let
Koukolová Blanka 78 let
Ryšavá Jiřina 77 let
Vostřelová Jaroslava 82 let

a v lednu 2024
Vábr Jiří 70 let

Obecní úřad Helvíkovice obdržel velice milý 
dopis od paní Tomšové, která nyní žije  
v domově pro seniory ve Vamberku a v říjnu 
letošního roku oslavila 99 let. Nebylo již 
možné navštívit ji s dárkem a blahopřáním  
za obec osobně, proto byla prostředníkem její 
rodina, které za to velice děkujeme. 

Rodina nám také poskytla aktuální foto naší 
nejstarší občanky.  

Paní Tomšové přejeme i touto cestou stálý 
zájem o dění v obci a životní optimismus, 
který ji neopouští. Hodně sil a zdravíčka.

Věra Dittertová

Děkovný dopis od paní 
Marie Tomšové

Děkuji Obecnímu úřadu Helvíkovice  
za blahopřání a knižní dárek  
k mým narozeninám. 
S mnoha pozdravy a přáním všeho dobrého 
Marie Tomšová, Helvíkovice 2

SPOLEČENSKÁ RUBRIKASPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Vítání občánků
V sobotu dne 4. 11. 2023 proběhlo vítání 
nových občánků naší obce s krátkým 
kulturním programem. 

Naši malí občané jsou:
Adriana Nakládalová, č. p. 169,  
narozena 25. 6. 2023

Václav Chaloupka, č. p. 144,  
narozený 3. 7. 2023

Filip Petr, č. p. 129,  
narozený 4. 9. 2023

Pan starosta popřál dětem do života vše 
nejlepší, rodičům hodně životní radosti, 
optimismu a předal jim malý dárek, květiny  
a finanční dar. 
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA ZE ŽIVOTA V OBCI

 DOBÍJEČKA 2023
Letošní	 podzimní	 víkend	 pro	 dospělé	 a	 děti	
se	uskutečnil	 v	Rokytnici	 v	Orlických	horách.	
Tohle	městečko	nabízí	mnoho	zajímavých	míst	
k	navštívení	a	toho	jsme	využili.	Navštívili	jsme	
Muzeum	 železnice,	 kde	 prodávají	 vstupenky		
v	 podobě	 dobových	 jízdenek	 a	 ty	 jsme	 si	
sami	 procvakli	 kleštičkami.	 Děti	 se	 vyřádily	
na	 drezíně,	 zkusili	 jsme	 klikou	 zvedat	 šraňky	
a	 vlastnoručně	 řídit	 vláčky.	 Na	 exkurzi	 nás	
přijal	pan	Trnčák	do	své	svíčkařské	dílny	Svitr.	
Ukázal	 nám	 formy	 na	 svíčky,	 vysvětlil	 postup	
výroby	 svíček	 a	 také	 výrobu	 podpalovačů		
z	dřevité	vlny.	Zajímavá	a	nezvyklá	byla	návštěva	
zámku.	 Rokytnický	 zámek	 vlastní	 nadšený	
pan	Pešek,	který	jej	vlastními	silami	renovuje.	
Podrobně	popisoval	osudy	zámku	v	novodobé	
historii.	Za	minulého	režimu	zažil	zámek	těžké	
chvíle	 a	 následky	 tehdejší	 neopatrné	 péče	 se	
nyní	jen	těžko	napravují.	

Během	sobotního	výletu	jsme	se	svezli	vlakem.	
Lokálka	projíždí	ve	směru	na	Peklo	údolím	řeky	
Zdobnice,	náročným	terénem	v	hustých	lesích,	
dvěma	 tunely.	 Při	 pěším	 putování	 zpět	 podle	
trati	jsme	pokukovali	po	krásných	chaloupkách	
a	 zahrádkách	 s	 podzimní	 výzdobou.	 Zahráli	
jsme	 si	 několik	 her,	 našli	 drahokamy		
ve	 skalách	 nad	 řekou,	 nad	 kterou	 jsme	 se	
posléze	 procházeli	 po	 visuté	 lávce.	 Posvačili	
jsme	 s	medvědem	 Františkem.	Mimochodem,	
víte,	co	mají	Rokytničtí	ve	svém	znaku?
Hodně	 jsme	 tvořili.	 Malovali	 jsme	 obrazy	
technikou	pouring,	vyráběli	vázu	s	powertexem,	
zdobili	 jsme	 trička	 s	 pomocí	 šablon	 a	 určitě	
jste	 u	 někoho	 na	 dveřích	 zahlédli	 podzimního	
Vítálka,	který	vznikl	také	v	Rokytnici.
Jednoho	večera	nás	bylinky	a	světýlka	zavedly	
na	 židovský	 hřbitov.	Usnula	 tam	 víla	 Julinka.	
Skřítek	 Byliníček	 nás	 požádal	 o	 pomoc.	Ona	
občas	 takhle	 někam	 zabloudí	 ze	 svého	 údolí,	
usne	a	není	k	probuzení.	

Naštěstí	se	povedlo	a	Julinka	nás	pak	poučila		
o	tom,	k	čemu	jsou	užitečné	které	bylinky.	
Že	nevíte,	která	pomáhá	na	hemeroidy?
Bydleli	 jsme	 v	 ubytovně	 základní	 školy,	 kde	
nám	v	sobotu	i	v	neděli	zdejší	kuchařky	uvařily	
obědy!	
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ZE ŽIVOTA V OBCI

S	 přípravou	 stravy,	 obsluhou	 účastníků		
a	 zábavou	pomáhaly	 teenky	Anička,	Terezka,	
Terka	a	moje	zkušená	pravá	ruka	Eliška.	Tímto	
všem	 ze	 srdce	 děkuji	 za	 skvělou	 spolupráci.	
Víkend	byl	opravdu	hodně	nabitý,	ale	našly	se		
i	chvilky	pro	pokec	u	kávy.	
Jsme	 dobití	 a	 už	 se	 těšíme	 na	 příští	 rok.	
Hemeroidům	zdar!

Lída Matyášová

ZE ŽIVOTA V OBCI

Sázení živého plotu 
Tato	 akce	 se	 konala	 dopoledne	 14.	10.	2023	
a	 účast	 široké	 veřejnosti	 (občanů,	 spolků,	
zaměstnanců	 obce)	 byla	 opravdu	 veliká.	Bylo	
nás	 celkem	 50	 včetně	 dětí	 různého	 věku!		
Sázel	se	ptačí	zob	podél	nového	úseku	stezky	
u	silnice	č.	 I/11	od	zastávky	Popluží	 směrem	
na	Žamberk.	Do	hodiny	byl	 živý	 plot	 v	 délce	
cca	 300	 m	 zasázen	 a	 do	 oběda	 zamulčován	
a	 vzorně	 uhrabán.	 Trošku	 zlobilo	 počasí,	 ale	
nenechali	jsme	se	odradit.	
Moc	si	vaší	pomoci	vážíme!	Nákup	sazenic	byl	
podpořen	Nadací	ČEZ.	Tento	významný	počin	
byl	 zaznamenán	 i	 v	 celorepublikovém	 portálu	
Sázíme budoucnost.

Lampionový průvod 
V	 sobotu	 28.	 10.	 2023	 se	 v	 režii	 divadelního	
spolku	 Na	 Skále	 uskutečnila	 velmi	 pěkná	
akce	 pro	 děti	 i	 dospělé	 –	 lampionový	 průvod	
s	 pouštěním	 lodiček	 po	 řece	 a	 sázkami		
na	ně.	Dospělí	se	na	začátku	zahřáli	lahodným	
svařákem	a	s	nadšenými	dětmi	pak	pozorovaly	
plující	 lodičky.	Na	 obecním	 úřadě	 na	 všechny	
zájemce	čekali	výborné	bramboráky.	Účast	byla	
tradičně	veliká.

Svatomartinská 
slavnost
Přivítali	 jsme	 sv.	 Martina	 a	 to	 v	 sobotu	
11.	11.	2023.	
Slavnost	 byla	 zahájena	 na	 Statku	 č.	p.	49	
vystoupením	dětí	z	mateřské	školky.	Pro	některé	
děti	to	bylo	první	velké	vystoupení	a	zvládly	to	
na	 výbornou!	 Sehrály	 krátký	 divadelní	 příběh	
na	motivy	Legendy	o	sv.	Martinovi,	zazpívali,	
přednesli	 básničky.	 Pak	 už	 zazněla	 slavnostní	
fanfára	 a	 přišla	 ta	 správná	 chvíle	 pro	 příjezd	
Martina	 na	 bílém	 koni.	 Pod	 jeho	 vedením	 se	
celý	 průvod	 účastníků	 přesunul	 k	 budově	
obecního	úřadu.	Zde	bylo	na	sálku	připraveno	
bohaté	 svatomartinské	 občerstvení.	 Klub	 žen	
Helvíkovice	 se	 postaral	 o	 skvělé	menu	 –	 husí	
stehna,	 knedlík	 se	 zelím	a	martinské	 rohlíčky.	
Moc	děkujeme	za	velkou	účast!
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ZE ŽIVOTA V OBCIZE ŽIVOTA V OBCI

 HELVÍKOVICE,
 ALTÁN PŘED BUDOVOU OÚ

SRAZ V 17:45 HOD
DROBNÉ OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO 

 HELVÍKOVICE,
 ALTÁN PŘED BUDOVOU OÚ

SRAZ V 17:45 HOD
DROBNÉ OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO 

 

Slavnost Zjevení Páně (Tři králové) 
 

Na začátku ledna proběhne 24. Tříkrálová sbírka pořádaná Charitou ČR. Její výtěžek je určen především na 
podporu charitních služeb v našem regionu. Termín koledování v Královéhradecké diecézi je stanoven  
na 1.-14. ledna. Tříkrálová sbírka je poselstvím lásky a požehnáním - přáním pokoje, štěstí, zdraví a zároveň 
příležitostí, jak přispět potřebným.  
 

„Pomoc druhým je jedním z největších projevů lidskosti.“ – Albert Schweitzer 
 

Tříkrálové rozjímání 
Bože, ty přebýváš v jasném světle. 

Přesto tvá sláva zazářila celému světu v dítěti v jesličkách. 
Mágům vyšla hvězda. 

Tvé světlo je vyslalo na pouť, aby tě hledali, nalezli a vzývali. 
Nechávají všechno ležet a stát 

a vydávají se na pouť svého srdce. 
Berou s sebou zlato, kadidlo a myrhu, 

zlato lásky, kadidlo své touhy a myrhu své bolesti. 
Předstupují před dítě, padají před ním a vzývají ho. 

Tím, že ho vzývají, zapomínají na sebe, 
jsou zcela přítomni. 

Jejich touha je naplněna. 
Rozprostírají své dary 

a v dítěti rozpoznávají krále, kterému darují své zlato, 
Boha, kterému přinášejí kadidlo, 

a lékaře, který za ně zemře, aby uzdravil jejich rány. 
 

Převzato z knihy Anselma Grüna Moje modlitební kniha 
 

Markéta Drmotová  
Oblastní charita UO, 734 769 713, www.uo.charita.cz 
 

Rozsvícení 
vánočního stromu  
a vánoční trhy
Letošní	rozsvícení	vánočního	stromu	se	konalo	
již	 v	 neděli	 26.	 11.	 2023.	 Na	 programu	 bylo	
vystoupení	 dobrovolníků	 dětí	 i	 dospělých		
z	 obce	 pod	 vedením	 Lídy	 Matyášové	 a	 žáků		
ze	 ZUŠ	 Žamberk	 pod	 vedením	 Ladislava	
Tyrnera.	 Všichni	 jsme	 si	 mohli	 zazpívat	
vánoční	písně	a	koledy	s	doprovodem	různých	
hudebních	 nástrojů.	 Vyslechli	 jsme	 si	 přání	
všeho	 dobrého	 od	 pana	 starosty	 a	 poté	 se	
občané	 mohli	 přemístit	 na	 tradičně	 výborné	
bramboráky	a	lahodný	svařák,	který	v	té	zimě	
opravdu	 zahřál.	 Členky	 Klubu	 žen,	 tradičně	
připravily	 předvánoční	 trhy,	 kde	 nabízely	
vánoční	 dekorace,	perníčky	a	domácí	 cukroví.	
Pro	bohatší	nabídku	pozvaly	i	šikovné	lidi	z	obce	
a	 okolí.	 První	 sníh	 skvěle	 doplnil	 předvánoční	
atmosféru	a	počínající	dobu	adventní.

V Helvíkovicích se tato sbírka uskuteční 
během víkendu  

6. - 7. ledna 2024

Sháníme dobrovolníky! 
Pojďte s námi šířit poselství radosti  

a požehnání všem,  
které navštívíme. 

Čekají	nás	nachozené	kilometry,	možná	
i	mrazivé	počasí,	někdy	i	odmítnutí,	ale	

především	skvělý	pocit,	že	jsme	udělali	něco	
pro	dobrou	věc	a	zažili	něco	nového.

Rádi	bychom	vytvořili	3	královské	skupinky,	
aby	koledování	nebylo	časově	tak	náročné.	

Seberte	odvahu	a	hlaste	se	u	Lídy	Matyášové,	
tel.	605	323	402.

Tříkrálové rozjímání 
Bože,	ty	přebýváš	v	jasném	světle.	

Přesto	tvá	sláva	zazářila	celému	světu	v	dítěti	v	jesličkách.	
Mágům	vyšla	hvězda.	Tvé	světlo	je	vyslalo	na	pouť,	aby	tě	hledali,	nalezli	a	vzývali.

	Nechávají	všechno	ležet	a	stát	a	vydávají	se	na	pouť	svého	srdce.	
Berou	s	sebou	zlato,	kadidlo	a	myrhu,	

zlato	lásky,	kadidlo	své	touhy	a	myrhu	své	bolesti.
	Předstupují	před	dítě,	padají	před	ním	a	vzývají	ho.	

Tím,	že	ho	vzývají,	zapomínají	na	sebe,	jsou	zcela	přítomni.	
Jejich	touha	je	naplněna.	

Rozprostírají	své	dary	a	v	dítěti	rozpoznávají	krále,	kterému	darují	své	zlato,	
Boha,	kterému	přinášejí	kadidlo,	a	lékaře,	který	za	ně	zemře,	aby	uzdravil	jejich	rány.

Převzato z knihy Anselma Grüna, Moje modlitební kniha
Markéta Drmotová

Oblastní charita UO, 734 769 713, www.uo.charita.cz
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ZPRÁVY Z HELVÍKOVICKÉ KNIHOVNY

V	 říjnu	 několik	 občanů	 využilo	 jedinečnou	
příležitost	 setkat	 se	 v	 Helvíkovicích	 s	 rodilou	
mluvčí.	Cherry	je	zkušená	učitelka.	Potrénovali	
jsme	svoji	'zapadlou'	angličtinu.	No,	potřebovala	
by	 oprášit...	 Pokud	 se	 najdou	 zájemci		
o	 skupinový kurz anglické konverzace, 
Cherry	 jej	 ráda	 povede.	 Představa	 je	 taková,	
že	 by	 se	 každý	 týden	 konverzovalo	 na	 určité	
téma,	 např.	 bydlení,	 restaurace,	 nakupování	
apod.	 Pravděpodobně	 v	 únoru	 a	 březnu		
v	podvečerních	hodinách,	v	knihovně.	Viz foto	

V	 listopadu	 se	 v	 knihovně	 uskutečnila	
beseda o seniorech a pro seniory.	Pozvání		
k	 povídání	 přijala	 Mgr.	 Dagmar	 Ducháčková	
z	Odboru	 sociálních	 věcí	 a	 zdravotnictví	MÚ	
Žamberk,	 aby	 představila	 nabídku	 sociálních		
a	zdravotnických	služeb	v	Žamberku.	
Osobně	 zavítala	 také	 ředitelka	 Domu		
s	 pečovatelskou	 službou,	 Mgr.	 Miroslava	
Krajčírová,	 a	 za	 Albertinum	 dorazila	 sociální	
pracovnice	 Mgr.	Jana	 Dolejšová.	 Děkujeme	
za	vyčerpávající	výklad!	Poděkování	patří	také	
Elišce	Markové,	která	pro	hosty	besedy	upekla	
vynikající	angreštovo-jablkovou	buchtu!
Paní	 Ducháčková	 má	 kompletní	 přehled	
o	 sociálních	 a	 zdravotnických	 službách		
v	Žamberku	a	okolí.	Kdykoli	budete	potřebovat,	
můžete	 se	 za	 ní	 zastavit	 ve	 druhém	 patře	
Městského	úřadu	na	poště,	dveře	č.	22.	Nebo	
jí	 můžete	 zavolat	 na	 telefon	 465	 670	 230.	
Vede	 pořadník	 pro	 zájemce	 o	 byt	 v	 Domě		
s	 pečovatelskou	 službou	 (dříve	 Penzion).		
Ví	o	volných	místech	v	domovech	pro	seniory	
v	 Ústí	 nad	 Orlicí,	 Červené	 Vodě,	 Sloupnici	
a	 případně	 v	 Lanškrouně.	 Je	 v	 kontaktu		
s	Albertinem,	které	mimo	jiné	nabízí	paliativní	
a	 hospicovou	 službu,	 oddělení	 sociálních	
lůžek,	 stacionář	 pro	 osoby	 s	 psychiatrickými	
obtížemi	 a	 LDN.	Poradí,	 jak	 získat	 příspěvek	
na	péči,	příspěvek	na	mobilitu	nebo	příspěvek		
na	bydlení.	Dozvíte	se	od	ní	i	kontakty	na	spolky:	
Klub	 seniorů	 (předsedkyně	 paní	 Zezulková),	
Svaz	 diabetiků	 (vedoucí	 pan	 Vik)	 a	 Svaz	
postižených	 civilizačními	 chorobami	 (vedoucí	

paní	 Stejskalová).	 Organizuje	 Žamberskou	
akademii	 volného	 času.	 V	 Žamberku	 existuje	
Senior	 doprava,	 Terénní	 pečovatelská	 služba,	
v	 Domě	 s	 pečovatelskou	 službou	 se	 jednou	
měsíčně	 zastavuje	 Audiohelp	 –	 poradna	 pro	
sluchově	postižené.	
Účastníci	besedy	obdrželi	letáčky	s	informacemi	
jak	 z	Albertina,	 tak	 z	Domu	 s	 pečovatelskou	
službou.	 Sadu	 vyfasovala	 i	 knihovna,	 je	 vám	
k	 dispozici.	 Pokud	 jste	 senior,	 anebo	 hledáte	
možnosti	 pro	 starší	 členy	 vaší	 rodiny,	 anebo	
přemýšlíte,	 že	 byste	 o	 člena	 rodiny	 pečovali,	
obraťte	se	na	paní	Ducháčkovou.

V	 knihovně	 se	 v	 minulých	 týdnech	 scházela	
parta	 lidiček,	 aby	 nacvičili	 pásmo	 písniček		
k	 rozsvěcení	 vánočního	 stromu.	 Všem	 moc	
děkuji	 za	 báječnou	 spolupráci	 a	 posílám	
VELKOU POCHVALU!

Řecka	pro	děti.	Autory	Březinová,	Pospíšilová,	
Smolíková,	 Braunová,	 Kroluperová	 a	 další.	
Včelaření	 pro	 děti,	 výtvarné	 nápady.	 Příběhy	
pro	mladší	školáky	i	předškoláky.

I	přesto,	že	vyvěšujeme	pozvánky	na	obecních	
vývěskách,	 dáváme	 informace	 na	 Facebook	
Obce	 Helvíkovice,	 Facebook	 Kultury	
Helvíkovice,	web	obce,	web	knihovny,	Munipolis	
a	 píšeme	 do	 Helvíkovického	 zpravodaje,	
vždycky	potkám	někoho,	kdo	o	akci	pořádané	
knihovnou	nevěděl.	

A NA CO VÁS V NEJBLIŽŠÍCH DNECH 
ZVEME?
Ve	 středu	 13. prosince od 16 hodin		
na	KORÁLKOVÁNÍ.	Přijďte	si	vyrobit	drobný	
šperk	 nebo	 zvířátko	 z	 korálků	 pod	 vedením	
Markéty	 Mikyskové	 z	 Letohradu.	 Můžete	
jím	 třeba	 někoho	 obdarovat	 o	 nadcházejících	
Vánocích.	Příspěvek	na	materiál	40	Kč.

Dětskou sekci knihovny	 jsme	 opět	 doplnili	
knížkami	ze	Žamberka.	Těšíme	se	na	návštěvu	
malých	 čtenářů!	Nabízíme	První	 čtení,	Druhé	
čtení,	 pohádky,	 leporela,	 dobrodružné	 knížky,	
komiksy.	 Bublifuk,	 Garfield,	 Asterix	 a	Obelix,	
Nemocnice	 pro	 zvířátka,	 Atlas	 starověkého	

A	tak	mě	napadla	 ještě	 jedna	varianta:	Můžu	
vám	 posílat	 pozvánky	 do	 knihovny	 mailem.	
Pokud	 o	 to	 stojíte,	 napište	 mi	 e-mailovou	
adresu.

Lída Matyášová
Kontakty na Obecní knihovnu Helvíkovice:

tel.: 605 323 402
e-mail: knihovna.helvikovice@seznam.cz

web: knihovnahelvikovice.webk.cz

Ještě	 před	 začátkem	 nového	 školního	 roku,	
v	 posledních	 srpnových	 týdnech,	 proběhl		
v	 naší	 školce	 tradiční adaptační pobyt pro	
nově	 nastupující	 děti.	 Za	 přítomnosti	 svých	
rodičů	 se	 děti	 pomalu	 seznamují	 s	 novým	
prostředím	ještě	v	době,	kdy	je	méně	dětí	-	tedy	
ideální	 čas	 na	 pozvolný	 přechod	 od	maminky	
do	 kolektivu	 dětí	 a	 nových	 „dospěláků“.		

V	 posledních	 prázdninových	 dnech	 jsme		
s	velkou	radostí	přivítali	milou	návštěvu:	naše	
prvňáčky,	 tedy	 pardon,	 již	 druháčky	 a	 jejich	
starší	sourozence.	S	nadšením	vyzkoušeli	nejen	
hračky	 nové,	 ale	 především	 ty	 své	 oblíbené,	
zasmáli	 se	 maličkým	 židličkám,	 umyvadlům	

i	 záchodkům,	 a	 dokonce	 vyzkoušeli	 „pidi“	
postýlku.	 Společně	 jsme	 vzpomínali,	 kterou	
měli	 značku,	 kde	 byla	 jejich	 židlička,	 na	 co	
si	 nejraději	 hráli,	 na	 kterém	 výletě	 jsme	 co	
prožili.	Samozřejmě,	že	se	školáci	nezapomněli	
pochlubit	 svými	úspěchy	ve	 škole	 i	 kroužcích.	
Ach,	jak	jsme	na	ně	pyšné!	Tahle	návštěva	nás	
bude	dlouho	hřát	u	srdce!
V	 září	 nastal	 čas	 přivítat	 nově	 nastupující	
děti,	 ale	 tentokrát	 již	 bez	 maminek.	 Děti	
se	 seznamovaly	 se	 svou	 značkou,	 s	 novými	
kamarády	a	zvykaly	si	na	odloučení	od	maminky.	
Zvládly	to	skvěle,	a	to	dokonce	 i	ti	nejmenší,	
kterým	ještě	nebyli	ani	tři	roky!	
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Jak	 to	 s	 podzimem	 bývá,	 tak	 děti	 v	 novém	
kolektivu	potrápila	vysoká	nemocnost,	ale	díky	
zodpovědnosti	 a	 ohleduplnosti	 všech	 rodičů,	
jsme	se	nedostali	do	začarovaného	kruhu	a	děti	
se	brzy	vrátily	zdravé.	Děkujeme!
Podzim	 byl	 ve	 znamení	 her,	 vyrábění,	
sportování,	hraní	divadla,	a	to	nejen	ve	školce,	
ale	i	na	zahradě,	v	novém	altánu	a	v	krásném	
okolí	Helvíkovic.	
Jsme	rádi,	že	se	i	rodiče	zapojují	do	společných	
akcí	a	vždy	je	rádi	ve	školce	uvítáme.	Prvním	

ZPRÁVY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

společným	 odpolednem	 stráveným	 s	 rodiči		
a	dětmi	byla	Naučná	stezka	skřítka	Podzimníčka,	
kterou	jsme	pro	všechny	připravili.	Děti	s	rodiči	
podle	mapy	hledali	a	plnili	úkoly	a	luštili	tajenku.	
Odměnou	 jim	 byla	 medaile,	 něco	 sladkého		
a	na	posilněnou	pizza.	Pro	nás	byly	odměnou	
spokojené	úsměvy	dětí	a	pochvala	rodičů	za	typ	
na	krásnou	procházku	po	okolí	Helvíkovic	pro	
některé	neznámé.	
V	 tomto	 školním	 roce	 jsme	 se	 rozhodli	
nabídnout	rodičům	dvouletých	dětí,	které	ještě	

naši	 školku	 nenavštěvují,	 jedenkrát	 v	 měsíci	
prožít den ve školce společně s maminkou.	
Děti	mají	možnost	vyzkoušet	si,	jaké	to	je	být	
ve	společnosti	více	dětí.	Maminky	tak	mohou	
pozvolna	 připravovat	 své	 děti	 na	 nástup		
do	MŠ,	ale	také	mají	možnost	vidět	jaký	režim	
v	naší	školce	je,	jestli	je	pro	ně	vyhovující	a	jaký	
je	přístup	učitelek	k	dětem.	Školkové	děti	tuto	
změnu	vítají	a	o	„mrňousky“	se	starají.	
I	 v	 letošním	 roce	 naše	 školka	 spolupracuje		
s	Městskou	knihovnou	v	Žamberku,	kdy	pro	nás	
připravuje	 program	 paní	Martina	Wilhelmová.	
Máme	 naplánovaná	 celkem	 čtyři	 setkání		
s	knihou.	První	bylo	pohádkové	„Z	pohádky	do	
pohádky“	a	druhé	„O	pastelce	bez	barvy“.	
V	říjnu	nás	čekala	další	společná	akce	pro	rodiče	
a	děti	–	Dýňování a bramboriáda.	A	bylo	to	
VELKÉ.	Sešlo	se	na	padesát	účastníků	–	dětí,	
rodičů,	prarodičů	a	sourozenců.	Tvořivá	nálada	
ovládla	 doslova	 celé	 přízemí	 budovy	 školky.	
Po	 chodbách	 se	 dlabaly	 dýně,	 v	 jídelničce	
se	 malovalo,	 v	 šatničce	 tvořilo	 z	 brambor,	
v	 tělocvičně	 soutěžilo	 a	 v	 kuchyňce	 bylo	
připravené	 občerstvení	 pro	 každého	 účastníka	
–	 bramboráky,	 jablečné	 koláče	 a	 „strašidelné“	
cukroví,	které	upekly	školkové	děti.	

A	soutěžili	i	rodiče	o	nejdelší	slupku	z	brambor.	
Před	 školkou	nás	 strašidelné	dýně	vítaly	 ještě	
pěkných	 pár	 dní.	 Odpoledne	 jsme	 si	 všichni	
moc	užili	a	my	děkujeme	všem	za	tak	hojnou	
účast,	 za	 spokojené	 úsměvy	 dětí	 i	 za	 slova	
chvály	od	rodičů!
V	 listopadu	 jsme	 přivítali	 ve	 školce	 živé 
papoušky.	 Něco	 jsme	 se	 dozvěděli	 o	 jejich	
životě,	 pokochali	 se	 krásou	 barevného	 peří,	
zasmáli	se	jejich	„breptání“	a	sklonili	hlavy	nad	
jejich	letem.	
A	 pak	 čekalo	 děti	 první	 velké	 vystoupení	
letošního	 roku	 –	 Svatomartinská	 slavnost.	
Děti	byly	statečné,	vždyť	vystoupit	před	tolika	
neznámými	 lidmi	 není	 žádná	 legrace!	 Ale	
všichni	to	zvládli	na	výbornou	a	sehrály	příběh 
o Martinovi,	zazpívaly,	přednesly	básničky	jako	
skuteční	herci.
A	 nyní	 je	 nejvyšší	 čas	 začít	 vyrábět	 dárečky	
pro	své	nejbližší,	naučit	se	básničku	pro	Čerta	
a	 Mikuláše,	 napsat	 dopis	 Ježíškovi,	 nacvičit	
vánoční	vystoupení	a	těšit	se	na	dárky.
A	co	popřát	Vám?	Za	celý	kolektiv	zaměstnanců	
školky	Vám	přeji	především	zdraví,	spokojenost	
a	prožití	svátků	v	klidu	se	svými	nejbližšími!

Bc. Monika Julišová, ředitelka



Dnes představujeme Simonu Zezulkovou 
z č. p. 134, která o sobě napsala:

Od	7	let	 jsem	se	závodně	věnovala	cyklistice.	
Získala	 jsem	 spoustu	 medailových	 příček.	
I	 přes	 to,	 že	 to	 byly	 pouze	 menší	 regionální	
závody,	 každé	 umístění	 jsem	 brala	 jako	 velký	
úspěch.	Od	začátku	roku	2021	sportuji	za	TJ	
Sokol	Klášterec	nad	Orlicí,	kde	jsem	se	začala	
věnovat	především	běhu	a	běžeckému	lyžování.	
Na	běžkách	mi	to	moc	nešlo,	ale	v	běhu	jsem	
se	rychle	našla.	
Hned	první	rok	jsem	se	z	12	odběhnutých	závodů	
pokaždé	umístila	na	stupních	vítězů,	z	toho	8x	
na	1.	místě.	O	rok	později	jsem	vyhrála	celkové	
pořadí	 IscarexCupu	 2022	 v	 kategorii	 starší	
žákyně	a	celkové	4.	místo	v	Českomoravském	
poháru	 2022/23	 v	 běhu	 na	 lyžích	 v	 kategorii	
U15.	 Letos	 jsem	 zahájila	 běžeckou	 sezónu	
Mistrovstvím	ČR	v	přespolním	běhu,	kde	jsem	
doběhla	21.	z	99	žákyň.	

Dále představujeme Viktorii Kvačkovou  
z č. p. 40, která nám napsala:

Ahoj,	 já	 jsem	 Viky	 Kvačková	 a	 dnes	 bych	
Vám	 moc	 ráda	 řekla	 něco	 o	 mně	 a	 o	 mém	
sportovním	 příběhu.	 Přemýšlím	 čím	 začít.	
Vezmeme	 to	 asi	 úplně	 od	 začátku.	 Narodila	
jsem	 se	 do	 sportovně	 založené	 rodiny,	 takže	
jsem	se	už	od	mala	pohybovala	mezi	různými	
aktivitami.	 Nejčastější	 byly	 asi	 klasické	
procházky,	 nebo	 výlety	 na	 kole.	 Jako	 většina	
rodin	i	my	jsme	v	zimě	jezdili	na	hory.	Oblibu	
jsme	 našli	 v	 běžeckém	 lyžování.	 Sportovat	
mě	 opravdu	 bavilo,	 ať	 se	 jednalo	 o	 cokoliv,		
a	 právě	 proto	 jsem	 se	 v	 roce	 2015	 přidala		
k	týmu	TJ	Sokol	Klášterec	nad	Orlicí,	kde	jsem	
se	 naučila	 správným	 základům	 hlavně	 v	 běhu		
na	lyžích	a	v	běhu	samotném.	Čas	jsme	věnovali	
i	 jiným	 aktivitám,	 jako	 je	 třeba	 cyklistika,	
atletika,	 nebo	 plavání.	 Každým	 tréninkem		
a	soustředěním	mě	sporty	bavily	víc	a	víc	a	mé	
výsledky	byly	lepší	a	lepší,	proto	jsem	se	začala	
účastnit	také	závodů.

V nově vytvořené rubrice vám představujeme již podruhé 
úspěšné děti, které závodně sportují v nejrůznějších odvětvích. 
Toto vydání je o běžeckých úspěších našich mladých 
spoluobčanů a jejich psích miláčků. Je radost pozorovat jejich 
aktivity a úspěchy, posuďte sami.

Tento	 rok	 jsem	 také	 poprvé	 nahlédla		
do	 světa	 atletiky	 a	 vyzkoušela	 si	 pár	 závodů		
v	různých	běžeckých	disciplínách.	
Na	posledních	závodech	jsem	poprvé	zkusila	běh	
na	1500	m	s	překážkami	a	v	podstatě	omylem	
jsem	si	vyběhla	16.	nejrychlejší	čas	v	republice		
a	nominaci	na	MČR	ve	své	kategorii.	

Běžecké	 závody,	 kterých	 se	 účastním	 patří		
pod	 tým	 Iscarex,	 v	 každém	 závodě	 získávám	
body	na	základě	výsledků	v	daný	den,	které	se	
sčítají	 a	 na	 konci	 sezóny	 přijde	 vyhodnocení.		
V	 roce	 2021	 a	 2023	 jsem	 se	 stala	 vítězkou	
Iscarex	 Cup,	 podařilo	 se	 mi	 tedy	 posbírat	
nejvyšší	 počet	 bodů	 ze	 všech	 závodů	 mezi	
mými	 soupeři.	 Také	 mně	 lákalo	 vyzkoušet	
triatlon,	a	 tak	 jsem	se	přihlásila	do	Kunvaldu		
na	 „Železného	 muže“,	 kde	 jsme	 jako	 dívčí	
štafeta	ve	složení	já	-	plavání,	Simča	Zezulková	
-	běh	a	Bára	Mitvalská	-	jízda	na	kole,	obsadili	
3.	místo	mezi	dospěláky.	
V	zimní	sezoně	se	věnuju	běhu	na	lyžích	a	běžky	
se	staly	mým	nejoblíbenějším	zimním	sportem.
V	běhu	na	běžkách	jsem	také	několikrát	stála	
na	 stupních	vítězů.	Je	 to	 stejné	 jako	v	běhu,	
body	 za	 výhru	 se	 sčítají	 a	 na	 konci	 sezony	
se	 porovnají.	 Vyhrála	 jsem	 celkové	 3.	 místo	
Českomoravského	 poháru	 v	 běhu	 na	 lyžích	
za	 rok	 2021/2022	 a	 rok	 následující	 jsem	 se	
umístila	na	6.	místě.	

Tam	 jsem	mezi	 zkušenými	 atletkami	 skončila	
na	úžasném	8.	místě	z	18	nominovaných	z	celé	
republiky.	V	říjnu	jsem	si	ještě	s	naší	border	kolií	
Theou	zaběhla	první	závod	v	canicrossu	(běhu	
se	 psem)	 a	 doběhly	 jsme	 první	 mezi	 dětmi	 i	
mezi	ženami.	Věřím,	že	se	mi	bude	nadále	dařit	
i	v	příštích	letech.

Simče moc děkujeme, že nám sdělila 
své zážitky ze závodního života. Držíme 
ji palce a přejeme ji i její fence Thee 
mnoho dalších nečekaných sportovních 
úspěchů.

Ze	 začátku	 pro	 mě	 byly	 závody	 spíše	
zpestření	 našich	 víkendů,	 než	 každotýdenní	
rutina.	Vyhrávat	 jsem	samozřejmě	chtěla,	 ale		
z	počátku	jsem	soutěživá	nebyla.	Tato	vlastnost	
se	ve	mě	probudila	až	po	prvních	úspěších.	
Můj	 první	 vydařený	 závod,	 který	 by	 stál	 za	
zmínku,	 se	 konal	 v	 roce	 2019.	 Jednalo	 se		
o		přespolní	běh	v	Králíkách,	kde	jsem	obsadila	
3.	místo	a	poprvé	jsem	se	postavila	na	stupně	
vítězů.	 Od	 té	 doby	 se	 bedna	 začala	 stávat	
neodmyslitelnou	 součástí	 mých	 závodů.	
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V	 roce	 2019	 jsem	 také	 začala	 navštěvovat	
Kynologický	kroužek	na	Fitminu	a	to	díky	mé	
lásce	 ke	 zvířatům	 a	 psům	 především.	 Se	 psy	
jsem	trávila	spousty	času	každý	den,	ale	moje	
cesta	 vedla	 jen	 k	 jedné	 feně	 plemene	Border	
colie,	a	to	k	Ice	Princess	Isabell	Fitmin,	které	
říkáme	„Izzy“.	Jelikož	mě	sport	baví,	jak	už	jsem	
zmiňovala	 několikrát,	 tak	 jsem	 si	 po	 nějaké	
době	 začala	 pohrávat	 s	 myšlenkou,	 že	 bych	
mohla	 zkusit	 zúčastnit	 se	 také	 závodů	 právě	
s	 Izzy.	Někteří	 na	 Fitminu	 se	 právě	 takových	
soutěží	či	závodů	účastnili,	tak	 jsem	si	říkala,	
proč	to	také	nezkusit.	
První	soutěží	s	Izzy	byl	Dog	dancing,	v	překladu	
by	 se	dalo	 říct	 „tanec	 se	psem”,	 což	nás	obě	
moc	 bavilo,	 ale	 i	 přesto	 jsme	 zkoušely	 další	
možnosti	 v	 různých	 odvětvích	 psích	 sportů.		
V	roce	2021	jsme	se	poprvé	zúčastnily	Canicross	
závodu	 jménem	 „Zavírák“	 a	 jen,	 co	 jsme	
doběhly	do	cíle,	tak	jsme	obě	věděly,	že	to	je	
to	„naše”.	Cesta,	kterou	se	spolu	chceme	vydat.	
Canicrossu	 jsme	 se	 s	 Izzy	 začaly	 intenzivně	
věnovat	a	pravidelně	trénovat,	kdy	jen	to	šlo.	
Naše	 nadšenost	 z	 tohoto	 sportu	 začala	 být	
vidět	i	ve	výsledcích.	V	roce	2022	jsme	se	na	
Pre-dog	 race	 staly	 nejrychlejší	 dvojicí	 mezi	
všemi	závodníky.	Trénování	nám	pak	na	nějakou	
dobu	 přerušila	 Izzy	 březost	 a	 následná	 péče		
o	štěňátka.	Po	mateřském	odpočinku	jsme	se		
s	Izzy	vrátily	do	našich	zajetých	kolejí.	Bála	jsem	
se,	jak	náš	návrat	zvládneme,	ale	letošní	sezóna	
nám	na	to	odpověděla.	Ať	jsme	jely	kamkoliv,	
doběhly	 jsme	 si	 pro	 medaile.	 Nakonec	 jsme	
tento	rok	zakončily	našim	největším	úspěchem	
vůbec	-	staly	jsme	se	Mistry	ČR	v	Canicrossu	
mezi	border	coliemi	v	kategorii	Junior.
Mám	 z	 toho,	 za	 sebe	 i	 Izzy,	 opravdu	 velkou	
radost	 a	 jsem	 ráda,	 že	 se	 naše	 trénování	
vyplácí.	Tím	snad	ale	nekončíme,	Izzy	je	skvělá	
a	 hlavně	 má	 opravdu	 velkou	 chuť	 do	 práce.	
Máme	v	plánu	trénovat	nadále,	abychom	domů	
přivezly	ještě	další	ocenění	a	poháry.	
Mimo	 to	 jsme	 naši	 rodinu	 rozšířili	 o	 jedno		
z	jejich	štěňátek.	

Fenku	jsme	pojmenovali	Winner	Corrie	Fitmin	
(Vítěz	 Corrie	 Fitmin).	 Jak	 už	 její	 jméno	
napovídá,	 čeká	 jí	 také	 běžecká	 budoucnost,		
na	kterou	se	ona	sama	velmi	těší.
Na	konec	bych	ale	chtěla	říct,	že	každý	z	nás	
má	jiné	záliby.	Někdo	rád	čte,	někdo	rád	zpívá	
nebo	 se	 věnuje	 umění,	 někoho	 baví	 hrát	 hry		
a	 některé	 baví	 sport	 jako	mě.	Nejvíce	mě	na	
tom	 baví	 to,	 že	 se	 dá	 propojit	 s	 mou	 další	
zálibou,	což	 jsou	právě	zvířata	a	 taky	 to,	 jak	
moc	sport	sbližuje	lidi.	
Díky	 našemu	 týmu	 a	 všem	 závodům	 jsem	
poznala	 spoustu	 skvělých	osob.	Do	života	mi	
vnesl	jak	kamarády,	tak	i	lidi,	od	kterých	jsem	
se	toho	hodně	naučila	a	pomohli	mi	posouvat	
se	dál	a	plnit	si	své	sny.

Viky moc děkujeme, že se s námi 
podělila o svůj příběh, který zcela jistě 
nekončí. 
Je vidět, že má plno elánu a plánů  
a to je dobře. Přejeme ji ať je nadále tak 
zapálená do svých zálib a její psí rodinka 
ji dělá jen samou radost.

23

ZAJÍMAVOSTI

V Ústí nad Orlicí vznikne centrum 
duševního zdraví
Organizace	Péče	 o	 duševní	 zdraví	 reaguje	 na	
potřeby	osob,	kterým	do	života	vstoupilo	vážné	
duševní	 onemocnění,	 i	 jejich	 blízkých.	 V	Ústí	
nad	 Orlicí	 otevře	 centrum	 duševního	 zdraví		
a	zlepší	dostupnost	psychiatrické	péče	v	celém	
okrese.	

Největšími problémy jsou čas  
a vzdálenost 
V	 současné	 době	 čekají	 osoby	 s	 duševním	
onemocněním	na	setkání	s	psychiatrem	i	týdny,	
dlouhé	 jsou	 také	 rozestupy	mezi	 jednotlivými	
kontrolami.	 Mnohdy	 musí	 klienti	 překonat	
poměrně	náročné	vzdálenosti	z	odlehlých	částí	
lokality,	aby	si	dojeli	pro	tolik	potřebnou	péči.	
„Nedostupnost	 psychiatrické	 péče	 způsobuje,	
že	 osoby	 s	 duševním	 onemocněním	 často	
zůstávají	 osamoceni	 doma,	 nedocházejí	 na	
kontroly	 či	 vysazují	 medikaci,	 proto	 se	 jejich	
stav	zhoršuje	a	v	některých	případech	dochází	
i	 khospitalizováníaž	 ve	 spádové	 nemocnici	
Havlíčkův	 Brod.	 Zde	 ztrácejí	 kontakt		
s	rodinouadovednosti	potřebné	pro	samostatný	
život.	 Chceme,	 aby	 v	 každém	 okrese	 našeho	
kraje	působilo	jedno	centrum.	Proto	v	příštím	
roce	podpoříme	vznik	centra	v	Ústí	nad	Orlicí	
částkou	2	miliony	korun,“	přiblížil	situaci	Pavel	
Šotola,	 radní	 Pardubického	 kraje	 zodpovědný	
za	sociální	věci	a	neziskový	sektor.

Tým bude jezdit za klienty domů 
Centrum	 duševního	 je	 zdravotně	 sociální	
služba.	 Její	 podstatu	 tvoří	 multidisciplinární	
tým:	 psychiatr,	 klinický	 psycholog,	 zdravotní	
sestry,	sociální	pracovníci	a	peer	konzultant.

„Všichni	členové	týmu	jezdí	za	klientem	domů	
či	na	jiné	místo,	a	proto	poskytují	intenzivnější	
podporu.	 Mohou	 rychle	 reagovat	 na	 potřeby	
klienta,	 a	 tak	 například	 předcházet	 někdy	
zbytečným	 hospitalizacím,“	 uvedl	 ředitel	
organizace	Péče	o	duševní	zdraví,	Petr	Pavlíček.	

Více informací o organizaci  
Péče o duševní zdraví na www.pdz.cz  
Kontakt: Mgr. Magdalena Plivová  
PR manažerka / 773 915 753 
magdalena.plivova@pdz.cz

Zdravotní	 část	 týmu	 podporuje	 klienta		
i	 jeho	 rodinu	 ve	 zvládání	 projevů	 duševního	
onemocnění,	 pomáhá	 s	 medikací	 nebo	
nastavením	 terapeutického	 plánu.	 Sociální	
pracovníci	 pomáhají	 při	 jednání	 na	 úřadech,	
nácviku	péče	o	vlastní	osobu	nebo	domácnosta	
třeba	i	s	aktivním	trávením	volného	času.
Služby	budou	moci	využívat	osoby	starší	18	let,	
kterým	 do	 života	 vstoupilo	 vážné	 duševní	
onemocnění,	 jako	 je	 schizofrenie,	 bipolární	
poruchy	aj.	a	jsou	bezplatné.	

Již 3. centrum
Organizace	Péče	o	duševní	zdraví	chce	centrum	
otevřít	již	v	září	2024.	Vedle	finanční	podpory	
Pardubického	 kraje	 přispěje	 finančně	 také	
společnost	Iveco	Czech	Republic.

Rubriku sestavila
Věra Dittertová
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INZERCE

Příběhy  
z Orlických hor 
Právě vyšla kniha pro děti s názvem 
Příběhy z Orlických hor v komiksech. Na 
dvanácti příbězích a celkovém rozsahu 
112 stran formátu A4 kniha čtenáři 
představuje nejvýznamnější osobnosti 
orlickohorské historie. Dozvědí se v nich, 
kdo byli první obyvatelé, jak náročný byl 
život na horách, čím se zdejší lidé živili  
a jak vycházeli se svými sousedy.
Historie	 Orlických	 hor	 je	 velice	 dlouhá,	
neobyčejně	zajímavá,	plná	zvratů	a	dramatických	
okamžiků.	 Málokterý	 žák	 se	 ale	 v	 hodinách	
dějepisu	 dozví	 o	 významných	 osobnostech		
a	 událostech,	 které	 formovaly	 kraj,	 kde	 žije.		
A	přitom	jejich	příběhy	zasazené	do	historických	
reálií	 jsou	 tím,	 co	 nám	 pomáhá	 mít	 pevně	
ukotvené	kořeny	v	místě,	z	něhož	pocházíme.	
Pokud	chceme	mladým	lidem	předat	poselství	
minulých	 časů,	 je	 třeba	 jim	historii	 zpracovat	
atraktivní	 formou.	 Komiksová	 kniha	 je	 právě	
tím	vhodným	nástrojem.

Příběhy	z	Orlických	hor	v	komiksech	obsahují	
následující	kapitoly:
1)	 Příběh	pravěký	
–	bronzová	sekyra	s	roztlučeným	ostřím
2)	 Příběh	dřevařský	
–	Kryštof	Wenzell,	potomek	alpského	dřevaře
3)	 Příběh	sklářský	–	rodina	Fridrichů
4)	 Příběh	rekatolizační	–	Antonín	Ignác	
Nepomuk	Koniáš,	zkráceně	páter	Koniáš
5)	 Příběh	podloudnický	
–	Frantík	Dvořák	a	Jan	Štěpánek	
6)	 Příběh	betlémářský	–	tragédie	Josef	Utze
7)	 Příběh	tkalcovský	–	tkadlec	Josef	Verner
8)	 Příběh	turistický	
–	politik	Jindřich	Štemberka
9)	 Příběh	průmyslový	–	orlickohorský	
průmyslník	František	Karel	Janeček
10)	Příběh	předválečný	–	ženich		
Josef	Navrátil
11)	Příběh	poválečný	–	vysídlení	původního	
německého	obyvatelstva,	Franz	Köhler		
z	Deštného
12)	Příběh	sportovní	–	počátky	lyžování	
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Vážení spoluobčané, vzhledem k narůstajícímu počtu případů
nekalého, nebo nekorektního jednání společností  dodávajících
stavební práce (okna, zateplení) a dodávky (FVE) příjemcům
dotace z výše uvedeného programu Vám doporučujeme,
abyste ve všech případech, kdy se na Vás obrátí jakýkoliv
subjekt s nabídkou dodávky služeb /prací a zprostředkování
dotace, kontaktovali pracovníky MAS ORLICKO, z.s. 

UPOZORNĚNÍ
NA PODVODNÉ TAKTIKY A
NEKOREKTNÍ PŘÍSTUP  FIREM PŘI
ZPROSTŘEDKOVÁNÍ PODPORY Z
PROGRAMU NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM
LIGHT

JAK KONTAKTOVAT MAS ORLICKO, Z.S. :
NA WEBOVÝCH STRÁNKÁCH:

WWW.MAS.ORLICKO.CZ  
V REGISTRAČNÍM FORMULÁŘI

NEBO TELEFONICKY NA ČÍSLE: 

733 133 645

Autorem	rukopisu	je	publicista	Radek	Drahný,	
ilustrátorem	 Tomáš	 Chlud	 a	 odborným	
poradcem	Bohumír	Dragoun.

Komiksová	 kniha	 Příběhy	 z	 Orlických	 hor		
v	 komiksech	 navazuje	 na	 již	 dříve	 vydané	
Příběhy	 z	 Krkonoš	 v	 komiksech	 a	 Příběhy		
ze	 Šumavy	 v	 komiksech.	 Ty	 vzbudily	 velký	
zájem	čtenářů	a	my	věříme,	že	i	orlickohorské	
komiksy	si	najdou	své	čtenáře.	

Kniha	bude	v	prodeji	za	399	Kč	u	všech	dobrých	
knihkupců,	 na	 regionálních	 informačních	
centrech	 nebo	 na	 e-shopu	 nakladatelství	
https://www.krasneknihy.cz/shop/.



Katol ická obec
 a  

Kulturní  výbor  obce Helv íkovice

vás srdečně zvou na 

Vánoční koncert
do kaple sv. Antonína

v Helvíkovicích

ve čtvrtek 28. 12. 2023
 od 15 hodin

 zahraje a zazpívá soubor
ŠestTet

 VSTUPNÉ 50 Kč


